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Protokół nr 36/2022 

z posiedzenia Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki Rady Miejskiej  

w Suwałkach odbytego w dniu 19 kwietnia 2022 r. w godz. od 1600 do 1710 

w  Urzędzie Miejskim w Suwałkach przy ul. Mickiewicza 1  

oraz za pomocą środków porozumiewania się na odległość. 

 

 

Obecni członkowie Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki: 

1. Bogdan Bezdziecki – Przewodniczący Komisji  

2. Wojciech Pająk – Wiceprzewodniczący Komisji  

3. Tadeusz Czerwiecki  

4. Anna Maria Gawlińska  

5. Jacek Juszkiewicz   

6. Kamil Lauryn  

7. Jacek Niedźwiedzki – on-line 

8. Marek Lech Zborowski – Weychman  

 

W posiedzeniu udział wzięli:  

1. Łukasz Kurzyna – Zastępca Prezydenta Miasta Suwałk  

2. Roman Rynkowski – Zastępca Prezydenta Miasta Suwałk  

3. Jerzy Gałązka – p.o. Naczelnika Wydziału Ochrony Środowiska i Gosp. Komunalnej  

4. Adam Żywiczyński – Miejski Konserwator Zabytków  

5. Agnieszka Domalewska – p.o. Naczelnika Wydz. Kultury i Sportu  

6. Małgorzata Włoskowska – Naczelnik Wydz. Architektury i Gosp. Przestrzennej 

7. Bogdan Leszczyński – Wydział Architektury i Gosp. Przestrzennej  

8. Maria Kołodziejska – Dyrektor Biblioteki Publicznej im. M. Konopnickiej  

9. Joanna Sztelmer-Sztabińska – Suwalski Ośrodek Kultury  

10. Magdalena Wołowska-Rusińska – Muzeum Okręgowe  

11. Tomasz Drejer – Dyrektor Zarządu Dróg i Zieleni w Suwałkach   

 

Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do protokołu.  

 

Bogdan Bezdziecki – Przewodniczący Komisji Ekologii, Kultury Sportu i Turystyki powitał 

zebranych i przypomniał, że porządek posiedzenia został przesłany wraz z materiałami 

komisyjnymi.  

 

Radni jednogłośnie przyjęli następujący porządek posiedzenia: 

1. Przyjęcie Protokołu nr 35/2022 z posiedzenia Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i 

Turystyki Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 21 marca 2022 r. 

2. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie udzielenia dotacji na prace konserwatorskie, 

restauratorskie i roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru, znajdujących 

się na terenie Miasta Suwałki.  

3. Sprawozdanie z realizacji zadań merytorycznych Suwalskiego Ośrodka Kultury  

w 2021 roku. 
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4. Sprawozdanie z działalności Muzeum Okręgowego w Suwałkach w 2021 roku. 

5. Sprawozdanie z działalności Biblioteki Publicznej im. Marii Konopnickiej w Suwałkach  

za rok 2021. 

6. Informacja z działalności Zarządu Dróg i Zieleni w Suwałkach za okres od 01.01.2021 r.  

do 31.12.2021 r. 

7. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmiany programu pn. „Ograniczanie niskiej 

emisji na terenie Gminy Miasta Suwałki” i określenia zasad udzielania dotacji w ramach 

programu. 

8. Omówienie dokumentu pn. Opracowanie ekofizjograficzne Miasta Suwałk dla potrzeb 

Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego.  

9. Wolne wnioski 

 

Ad pkt. 1 

Przyjęcie protokołu nr 35/2022 z posiedzenia Komisji Ekologii, Kultury, Sportu  

i Turystyki Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 21 marca 2022 r. 

 

Bogdan Bezdziecki zapytał o ewentualne uwagi i wnioski do protokołu z poprzedniego 

posiedzenia. Członkowie Komisji nie wnieśli uwag, wobec czego Protokół nr 35/2022  

z posiedzenia Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki Rady Miejskiej w Suwałkach z 

dnia 21 marca 2022 r., został przyjęty. 

 

 

Ad pkt. 2  

Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie udzielenia dotacji na prace 

konserwatorskie, restauratorskie i roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do 

rejestru, znajdujących się na terenie Miasta Suwałki.  

– Projekt uchwały stanowi załącznik nr 2 do protokołu.  

 

Łukasz Kurzyna – Zastępca Prezydenta Miasta powiedział, że Komisja uznała, że spośród 

złożonych wniosków dwa mogą podlegać dofinasowaniu. Kwestia jednego z nich jest w 

trakcie wyjaśniania ze względu na udzieloną pomoc publiczną a po wyjaśnieniu sprawy 

zostanie ewentualnie przedstawiona uchwała o przyznaniu dotacji. Dodał, że aby nie 

blokować dotacji na prawidłowo złożony wniosek, zostaje przedstawiony projekt uchwały do 

rozpatrzenia na najbliższej sesji.  

 

Członkowie Komisji nie mieli więcej pytań i uwag, wobec czego przystąpiono do 

głosowania nad projektem uchwały. 

 

Głosowanie nad projektem uchwały: 

za pozytywną opinią głosowało  -   6 radnych 

przeciw                                       -    0  

wstrzymało się od głosu             -    0  
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Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie udzielenia dotacji na prace 

konserwatorskie, restauratorskie i roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru, 

znajdujących się na terenie Miasta Suwałki. 

– Opinia Komisji stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 3 

Sprawozdanie z realizacji zadań merytorycznych Suwalskiego Ośrodka Kultury  

w 2021 roku. 

– Sprawozdanie stanowi załącznik nr 4 do protokołu.  

 

Tadeusz Czerwiecki zapytał o umowy na dotacje celowe z Urzędu Miasta przekazane na 

potrzeby organizacji finału Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy w wysokości 6 200 zł. 

Zapytał, czy był to naprawdę celowy wydatek. 

 

Joanna Sztelmer-Sztabińska z Suwalskiego Ośrodka Kultury odpowiedziała, że pieniądze 

zostały prawdopodobnie przeznaczone na honoraria. Jak powiedziała, finał WOŚP nigdy nie 

był w budżecie SOK-u i dlatego przyznana została dotacja celowa, żeby zapłacić zespołom.  

 

Członkowie Komisji nie mieli więcej uwag, wobec czego Sprawozdanie z realizacji zadań 

merytorycznych Suwalskiego Ośrodka Kultury w 2021 roku., zostało przyjęte. 

 

 

Ad pkt. 4 

Sprawozdanie z działalności Muzeum Okręgowego w Suwałkach w 2021 roku. 

– Sprawozdanie stanowi załącznik nr 5 do protokołu.  

 

Członkowie Komisji nie mieli uwag, wobec czego Sprawozdanie z działalności Muzeum 

Okręgowego w Suwałkach w 2021 roku, zostało przyjęte. 

 

 

Ad pkt. 5 

Sprawozdanie z działalności Biblioteki Publicznej im. Marii Konopnickiej w Suwałkach  

za rok 2021. 

– Sprawozdanie stanowi załącznik nr 6 do protokołu.  

 

Tadeusz Czerwiecki zapytał o książki podarowane przez mieszkańców w liczbie ponad 3 tys. 

Jak zaznaczył, to bardzo dobra informacja i jest nią mocno zbudowany.  

 

Maria Kołodziejska – Dyrektor Biblioteki Publicznej im. M. Konopnickiej powiedziała,  

że książki podarowują mieszkańcy, autorzy, różne instytucje. Dodała, że ze względu na 

pandemię, zmniejszyła się liczba uczestników MidiCentrum i Pracowni Smykałka, ale 

zwiększyła się liczba czytelników w tej grupie wiekowej.  
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Bogdan Bezdziecki zapytał o biblioteczki na świeżym powietrzu. 

 

Maria Kołodziejska powiedziała, że z projektu z Ukrainą, została uruchomiona jedna 

biblioteczka. Powinny być w niej przede wszystkim książki polskie i ukraińskie, aby mogli  

z nich również korzystać Ukraińcy. Dodała, że biblioteczka początkowo była ustawiona przed 

budynkiem dawnego dawnym ROKiS, ale została przeniesiona przed budynek Starej Łaźni. 

Jak powiedziała, takie projekty potrzebują czasu, aby się rozwinąć.  

 

Bogdan Bezdziecki dodał, że według niego takich biblioteczek powinno być więcej na 

terenie miasta.  

 

Magdalena Wołowska-Rusińska z Muzeum Okręgowego w Suwałkach powiedziała, że 

bulwary to bardzo dobre miejsce na taką biblioteczkę, ponieważ Muzeum również ma swoją 

biblioteczkę w tych okolicach i cieszy się ona zainteresowaniem ze strony mieszkańców.  

 

Członkowie Komisji nie mieli więcej uwag, wobec czego Sprawozdanie z działalności 

Biblioteki Publicznej im. Marii Konopnickiej w Suwałkach za rok 2021, została przyjęta. 

 

 

Ad pkt. 6 

Informacja z działalności Zarządu Dróg i Zieleni w Suwałkach za okres od 01.01.2021 r.  

do 31.12.2021 r. 

– Informacja stanowi załącznik nr 7 do protokołu.  

 

Kamil Lauryn zapytał, ile pojazdów Zarządu Dróg i Zieleni jest już do wymiany.  

 

Tomasz Drejer – Dyrektor Zarządu Dróg i Zieleni w Suwałkach powiedział, że sprzęt się 

starzeje i w zeszłym roku część pojazdów została wymieniona na nowsze, jednak wszystko 

zależy od pieniędzy przeznaczonych w budżecie na wydatki inwestycyjne, na wymianę  

i utrzymanie taboru w należytym stanie. Zaznaczył, że pojazdów potrzeba wielu i różnorakich 

m.in. do przeprowadzania akcji zimowych i letnich.  

Jak powiedział, w tej chwili trwa końcowa część procedury zakupu zamiatarki i okazuje się, 

że jest droższa o 160 tys. zł niż zakładano i – jak podkreślił – z każdym sprzętem, szczególnie 

komunalnym, sytuacja wygląda podobnie.  

Powiedział, że podejrzewa, że na koniec roku dwa pojazdy nie przejdą badań technicznych. 

Dodał, że jako pierwsza w kolejce do zakupu była zamiatarka, ponieważ w tej chwili ZDiZ 

posiada jedną dużą i dwie małe zamiatarki, z czego duża jest zużyta.  

 

Kamil Lauryn powiedział, że zadań dla ZDiZ przybywa i w związku z tym zapytał, czy jest 

zapotrzebowanie na zatrudnienie kolejnych osób.  

 

Tomasz Drejer odpowiedział, że w tej chwili jest uruchomiony program robót publicznych 

na 9 miesięcy dla 12 osób. Jak powiedział, żaden z mieszańców miasta i okolic nie zgłosił się 

do udziału w tym programie, a wobec tego zostały zatrudnione kobiety z Ukrainy. 
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Podsumował, że program przez 6 miesięcy jest dotowany z Urzędu Pracy, natomiast później 

jest obowiązek zatrudnienia tych osób na co najmniej 3 miesiące.  

Zaznaczył, że pomoc jest, jednak na tę chwilę w ZDiZ najbardziej brakuje wyspecjalizowanej 

kadry, czyli pracowników z uprawnieniami.  

 

Tadeusz Czerwiecki zapytał czy wymiana tabliczek z nazwami ulic zakończy się w 

bieżącym roku.  

 

Tomasz Drejer powiedział, że tak. Dodał, że nowe tabliczki pojawią się również  

na przystankach komunikacji miejskiej.   

 

Bogdan Bezdziecki zapytał o zasady funkcjonowania rowerów miejskich SUWER oraz 

rozliczanie kosztów.  

 

Tomasz Drejer odpowiedział, że operatorem jest wyłonione w przetargu konsorcjum, 

natomiast ZDiZ nadzoruje umowę, czyli poprawność wykonania usługi. Jeśli chodzi o koszty, 

dodał, że zgodnie z przepisami dotyczącymi finansów publicznych wszelkie przychody muszą 

wpłynąć do kasy miejskiej a później Miasto płaci za obsługę na podstawie faktury. Jeśli 

chodzi o wydatki, to ZDiZ również na podstawie wystawionej faktury opłaca kwotę, która jest 

ustalona za obsługę SUWERA. Jak powiedział rowery miejskie cieszą się dużą popularnością 

i w najbliższym czasie zostaną również wprowadzone hulajnogi.  

 

Marek Lech Zborowski-Weychman zapytał o wprowadzenie na terenie miasta hulajnóg. 

 

Tomasz Drejer odpowiedział, że zgłosiła się firma, która zakupiła hulajnogi i zwróciła się  

z prośbą o możliwość udostępniania ich mieszkańcom w 5 strefach. Wcześniej było 

rozważane czy nie zorganizować przetargu i nie zakupić takiego systemu, ale okazuje się, że 

Miasto nie musi być żadnym pośrednikiem w tej usłudze a tylko wyraża zgodę na jej 

realizację. Podobnie sprawa ma się w innych miastach.  

  

Wojciech Pająk zapytał, jak będzie wyglądała strefa parkowania tych hulajnóg.  

 

Tomasz Drejer powiedział, że jest wyznaczonych 5 stref parkowania, które będą oznaczone. 

Natomiast pozostawienie hulajnogi w miejscu do tego niewyznaczonym będzie karane 

finansowo, podobnie jak to się ma z SUWEREM.  

 

Tadeusz Czerwiecki zapytał, czy hulajnogi będą miały ograniczniki prędkości.  

 

Tomasz Drejer odpowiedział, że zgodnie z przepisami te ograniczniki muszą być 

zastosowane.  

 

Członkowie Komisji nie mieli więcej uwag, wobec czego Informacja z działalności Zarządu 

Dróg i Zieleni w Suwałkach za okres od 01.01.2021 r. do 31.12.2021 r., została przyjęta. 
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Ad pkt. 7 

Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmiany programu pn. „Ograniczanie niskiej 

emisji na terenie Gminy Miasta Suwałki” i określenia zasad udzielania dotacji w ramach 

programu. 

– Projekt uchwały stanowi załącznik nr 8 do protokołu.  

 

Jerzy Gałązka – p.o. Naczelnika Wydziału Ochrony Środowiska i Gospodarki Komunalnej 

powiedział, że są zapisy mówiące o tym, że tam, gdzie jest możliwość podłączenia do sieci 

gazowej lub sieci ciepłowniczej, nie było możliwości wymiany źródła ciepła. Dodał,  

że ponieważ w tym roku jest sporo wniosków o pompy ciepła, nie byłoby takiej możliwości, 

stąd propozycja wprowadzenia zapisu, który pozwoli mieszkańcom na wymianę źródła ciepła, 

pomimo posiadania możliwości podłączenia do gazu lub sieci ciepłowniczej.  

 

Bogdan Bezdziecki powiedział, że pompy ciepła są teraz częściej wybierane, ze względu na 

wzrost cen gazu. Dodał, że na pewno warto dać mieszkańcom możliwość wyboru.  

 

Członkowie Komisji nie mieli więcej pytań i uwag, wobec czego przystąpiono do 

głosowania nad projektem uchwały. 

 

 

Głosowanie nad projektem uchwały: 
za pozytywną opinią głosowało  -   6 radnych 

przeciw                                       -    0  

wstrzymało się od głosu             -    0  

 

Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie zmiany programu  

pn. „Ograniczanie niskiej emisji na terenie Gminy Miasta Suwałki” i określenia zasad 

udzielania dotacji w ramach programu. 

– Opinia Komisji stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

 

Ad pkt. 8 

Omówienie dokumentu pn. Opracowanie ekofizjograficzne Miasta Suwałk dla potrzeb 

Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego.  

– Dokument stanowi załącznik nr 10 do protokołu.  

 

Bogdan Leszczyński z Wydziału Architektury i Gospodarki Przestrzennej powiedział, 

że dokument ten jest przygotowywany do Studium uwarunkowań i kierunków 

zagospodarowania przestrzennego, czyli jest pierwszym wstępnym opracowaniem przy 

sporządzaniu Studium, które ma być uchwalane podczas kwietniowej sesji Rady Miejskiej  

i zawiera wszystkie wiadomości, które są przydatne przy sporządzeniu Studium. 

Odwołał się do rysunków, które są dołączone do dokumentu. Najpierw omówił mapę 

wysokościową miasta, z której można się dowiedzieć, w jakim kierunku można rozwijać 

miasto, gdzie można budować a gdzie nie. 
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Jak podkreślił, jest rozporządzenie ministra ochrony środowiska, które mówi, jak ma 

wyglądać dokument Ekofizjografii i w oparciu o to rozwija się odpowiednie punkty i tematy. 

Dodał, że jednym z takich tematów jest pochodzenie, klasa i użyteczność gleb. Jak 

powiedział, w Suwałkach gleby są złej jakości - 5 i 6 klasy, w związku z czym rolnictwo nie 

stanowi bariery w rozwoju miasta i budownictwa. Gleby lepszej jakości zdarzają się w dolinie 

rzek, jednak nie są to obszary do zabudowy.  

Następna mapa, którą omówił Bogdan Leszczyński obrazuje uwarunkowania formalno-

prawne zagospodarowania przestrzennego i na niej są pokazane przede wszystkim istniejące 

już formy ochrony przyrody. Zaznaczone są m.in. obszary chronionego krajobrazu oraz 

obszary Natura2000. Kolejno została omówiona mapa przedstawiająca ujęcia wody ze 

strefami ochronnymi, miejskiej ze strefą pośrednią i bezpośrednią ochronną. Jak powiedział,  

w zależności, która to strefa występują różne ograniczenia, np. w pierwszej strefie jest 

całkowity zakaz inwestycji. 

Następna omawiana mapa dotyczyła struktury i antropizacji środowiska przyrodniczego. 

Pokazane tam zostały m.in. formy geologiczne, które występują na terenie miasta, np. sandr, 

obszar równinny polodowcowy, gdzie jest równo i doskonale nadaje się na zabudowę.  

Jak powiedział, Suwałki są ciekawe pod względem przyrodniczym, ponieważ występują 

ciekawe rośliny i zwierzęta. Następnie dodał, że opracowując Ekofizjografię w 2010, 

specjaliści od roślin i zwierząt zrobili inwentaryzację i opisali to wszystko, zwłaszcza w 

okolicy rzeki Czarnej Hańczy, rzeki Kamionki i z tych opracowań wynika, że w mieście są 

liczne i ciekawe gatunki zarówno flory, jak i fauny – ponad 550 gatunków roślin i ponad 100 

gatunków ptaków chronionych. Nadmienił, że przy bieżącym Studium również pojawiła się 

potrzeba, aby niektóre tereny dokładnie przeanalizować, w związku z czym zostały zlecone 

badania, z których wynika, że na terenie miasta występuje 29 gatunków roślin chronionych, z 

czego 9 podlega ochronie ścisłej, w tym 2 drapieżne.  

Bogdan Leszczyński dodał, że wynikowe opracowanie jest kontynuacją tego opracowania, 

które było w poprzednim Studium, ponieważ każde kolejne studium jest kontynuacją 

poprzedniego a osoby, które zajmują się przygotowaniem dokumentu, analizują, czy to co 

było poprzednio zmieniło się, czy pomysły, które były w poprzednim opracowaniu zostały 

zrealizowane czy są inne pomysły w tym temacie.  

 

Bogdan Bezdziecki powiedział, że temat jest bardzo ciekawy, jednak radni potrzebują więcej 

czasu na przygotowanie się do rozmowy, ponieważ dokument jest obszerny.  

Zapytał, czy dobrze wywnioskował, że jeśli chodzi o florę i faunę, w porównaniu z 2010 

rokiem, dużo więcej gatunków zostało zidentyfikowanych.  

 

Bogdan Leszczyński powiedział, że nie. Gatunków nie ubyło, jednak zlecono badania tylko 

nad nowymi obszarami.  

 

Wojciech Pająk powiedział, że czytając dokument można znaleźć odpowiedź, jak nie zepsuć 

Czarnej Hańczy czy w którą stronę miasto powinno się bardziej rozwijać.  

 

Małgorzata Włoskowska – Naczelnik Wydziału Architektury i Gospodarki Przestrzennej 

dodała, że najważniejszą rolą Ekofizjografii jest wyznaczenie korytarzy ekologicznych  
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i terenów, które nie powinny być zabudowywane i one potem znajdują odzwierciedlenie  

w Studium. Zaznaczyła, że nie zawsze są to tereny cenne przyrodniczo, ponieważ nieraz rolą 

jest zapewnienie swobodnego przepływu powietrza, stworzenie ciągów migracji zwierząt, 

które muszą mieć możliwość przejścia nie tylko przez obszary cenne przyrodniczo.  

Powiedziała, że analiza zlecana w 2020 roku miała za zadanie przyjrzenia się terenom 

pośrednim, czy mogą być uwalniane spod zabudowy czy nie. Dodała, że znaczna część tych 

terenów, które w poprzednim studium były rezerwowane pod tereny zakazowe, została 

uwolniona. Powiedziała, że ten dokument ekofizjografii nie podlega skarżeniu tak, jak 

ustalenia planu czy studium. Są to opracowania dodatkowe i pomocnicze. 

 

Ad pkt. 9 

Wolne wnioski. 

 

Wolnych wniosków nie zgłoszono. Na tym protokół zakończono.   

 

 

     Przewodniczący  

                                                                             Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki 

                            Rady Miejskiej w Suwałkach 

 

                                      Bogdan Bezdziecki 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Protokół sporządziła: Anna Przybycień 

 

Podinspektor w Biurze Rady Miejskiej Urzędu Miejskiego w Suwałkach 
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